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آبان  مـــاه ســـه ســـال قبـــل، دوره جدیـــد فعالیت  شـــورای عالی 
انقلاب فرهنگـــی  بـــا صـــدور حکـــم اعضـــا آغاز شـــد. هرچند 
چینش متفاوت اعضای حقیقی  نشـــان از رویکردی متفاوت 
داشـــت امـــا بـــا این حـــال رهبری در پیوســـت حکـــم خود هم 
نگارش طرح تحول شـــورا را در فرصتی معین خواســـتار شـــدند 
یزی  یت سیاســـت گذاری و برنامه ر و هـــم ناتمـــام ماندن مأمور
فرهنگـــی را بـــدون تحول متناســـب گوشـــزد کردنـــد. در حوالی 
آغاز ســـال پایانی دوره تحولی شـــورا فرصتی دســـت داد تا در 
گفت وگو با دبیر شـــورا، تحولات این نهاد سیاســـتگذار عرصه 
علم و فرهنگی را بررســـی کنیم. عبدالحســـین خســـروپناه که در 
میانه این دوره و پس از تصویب طرح تحول به شورا آمده، معتقد 
کنون اجرایی و الگوهای  است بیش از 90 درصد طرح تحول تا
جدیدی برای شکل گیری قرارگاه فرهنگی طراحی شده است. 
خســـروپناه دیدگاه هـــای متفاوتی نســـبت بـــه حکمرانی علم و 
فرهنگ و البته نقدهای جدی به برخی مسائل روز مثل افزایش 
ظرفیـــت پذیرش پزشـــکی یا مدل کنونـــی آمایش آموزش عالی 
دارد. در ادامه مشـــروح گفت وگوی دو ســـاعته »فرهیختگان« 
با دبیر شـــورای عالی انقلاب فرهنگی را از نظرتان می گذرانید.

دوره جدید شـــورا از ســـال 1400 با ابلاغ احکام اعضا از ســـوی 
رهبر انقلاب آغاز شـــد و شـــما از اواخر ســـال 1401 مســـئولیت 
یابی شـــما از حرکت شـــورا در سه  ز دبیری شـــورا را پذیرفتید. ار
ســـال دولت قبل چگونه اســـت؟ انتظارات رهبری در پیوست 
احکام اعضای شورا تا چه میزان محقق شده است؟ در کدام 

موارد شـــورا توفیق کمتری داشته است؟ 
مـــن از اول بهمـــن ســـال 1401 دبیرخانـــه را تحویـــل گرفتـــم و 
فعالیـــت در دبیرخانه شـــورای عالـــی انقلاب فرهنگی را آغاز 
کردم. بیش از یک  ســـال از حکم جدید رهبری گذشـــته بود 
که به پیشنهاد شهید رئیسی کار را شروع کردم. ببینید وقتی 
می خواهیم مجموعه ای مانند شورای عالی انقلاب فرهنگی 
یابی کنیم، باید از دو منظر این کار را انجام دهیم. یک  را ارز
وجه از منظر ایجابی است. تلاشی که مجموعه انجام داده و 
فعالیت هایی که مجموعه در مدت عمر آن ســـازمان انجام 
یابی ناظر به وضع مطلوب است؛  یکرد دیگر ارز داده است. رو
یعنی نســـبت به آرمان ها و خواســـته هایی که بعضاً از ســـنخ 
خواسته های آرمانی یا خواسته های واقعی است که حضرت 
یابی کنیم. بـــه لحاظ وضع موجود و با  آقـــا بیـــان کرده اند، ارز
نگاه ایجابی، شورای عالی انقلاب فرهنگی کارهای متعددی 
ی انجام داده است. به نظرم  خصوصا در حوزه علم و فناور
یت اصلی شورای عالی انقلاب فرهنگی را  گر شأن و مامور ا
ی و راهبری در علم و فرهنگ بدانیم، به تعبیری  سیاست گذار
ی( و راهبری در حوزه علم و  دیگر راهبردی )سیاســـت گذار
فرهنگ؛ به نظر من شـــورا در حوزه راهبردی و راهبری علم و 
فرهنگ توفیقات خوبی داشـــته اســـت. من وقتی که به شورا 

آمدم و مجموعه مصوبات را بررســـی کردم متوجه شـــدم، 70 
ی، 20 درصد فرهنگی  درصد مصوبات در حوزه علم و فناور
و 10 درصد هم بین علم و فرهنگ مشـــترک بوده اســـت؛ مثلا 
نقشـــه جامع علمی کشـــور نوشـــته شـــده و این نقشه 50 تا 60 
درصدش هم اجرا شد. ممکن است شما بگویید این میزان 
کم اســـت و بیش از این می توانســـت اجرایی شـــود؛ بله، این 
بحـــث آن نـــگاه مطلوبی اســـت که باید درمـــورد آن صحبت 
کنیـــم. مثـــلا این شـــورای عالی انقلاب فرهنگـــی از مدتی که 
ســـتاد بود تا الان که تبدیل به شـــورا شـــده، مدت پنج ســـال 
ســـتاد بـــوده و 40 ســـال هم شـــورای عالی انقـــلاب فرهنگی، 
دانشـــگاه های مختلفـــی از جملـــه تربیـــت مـــدرس، علامـــه 
طباطبایـــی و الزهـــرا)س( را تاســـیس کرد؛ یعنـــی اینها مولود 
شـــورای عالی انقلاب فرهنگی اســـت. مرکز نشر دانشگاهی 
برای کتب علوم مهندســـی و انتشـــارات ســـمت برای کتب 
علوم انســـانی نتیجه فعالیت این شوراســـت. بعد هم شـــروع 
ی؛ سند دانشگاه اسلامی، نقشه جامع علمی  کرد به سندنگار
ی  کشـــور و ریزاســـنادی مانند ســـند های هوافضا، سند دارو
ی تدوین شـــد.  یســـت فناور گیاهی و طب ســـنتی یا ســـند ز
ی به نظرم شـــورا هم نگاه دیدبانی اش  در اســـناد علم و فناور
دقیـــق بـــوده و توانســـته اســـناد خوبی را به تصویب برســـاند، 
ی کرده اســـت؛ مثلا شـــورای  هم راهبری کرده و ساختارســـاز
گسترش وزارت علوم، مصوبه شورای انقلاب فرهنگی است. 
ی، بنیاد نخبگان، اخیرا بنیاد  یاست جمهور معاونت علمی ر
علم، جامعه المصطفی)ص( و پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه 
ی ها به  ی و نهادســـاز از مصوبات شـــورا بودند. ساختارســـاز

تحقق این اسناد کمک می کند. 

در دوره اخیرهم شـــاهد نمونه هایی از این دســـت موارد مانند 
سازمان هوش مصنوعی بودیم. 

بله. در این دوره اخیر درست است که مصوبات ما 50 درصد 
ی و 50 درصد فرهنگی- اجتماعی  اســـت ولی  علم و فناور
ی را کم کنیم. درصدی  نیامدیم تعداد مصوبات علم و فناور
کاهـــش یافتـــه امـــا عدد تغییری نکرده اســـت و با همان روند 
مسیر را پیش رفتیم. وقتی کسی مسئولیت جایی را بر عهده 
می گیرد، نباید چرخ را از نو اختراع کند و زحمات گذشتگان 

را نبیند. باید ادامه دهد. 

شـــما هم همین گونه عمل کردید؟ 
بلـــه دقیقا همین گونه عمل شـــد؛ بدون آنکـــه بیایم زحمات 
دبیران پیشـــین را تخریب کنم. از قضا زمانی که اولین دیدار 
را با رئیس جمهور شـــهید داشـــتم، اعلام کردم که می خواهم 
با این دو نفر بیایم. البته آقای کی نژاد را هم گفتم که ایشـــان 
ی از  در تبریز بود و با این دو بزرگوار به جلســـه رفتیم. بســـیار
جلســـاتی که با رئیس قوه قضائیه یا بعضی از مســـئولان دیگر 
داشتیم، هر سه نفر با هم رفتیم تا همه شورای امروز را با عقبه 
چهل ســـاله ببینند. سه چهار ماهی بحث و گفت وگو شد تا 
یخچه ای از  شورا دستم  من به شـــورا بیایم. فرصتی شـــد تا تار

بیاید. البته من قبل تر عضو حقیقی شـــورای اســـلامی شدن 
بودم و در نوشـــتن ســـند اسلامی شـــدن نقش جدی داشتم. 
ی درکشـــور را از طـــرف  یه پـــرداز مســـئولیت کرســـی های نظر
شـــورای عالی انقلاب فرهنگی برعهده داشـــتم. در مدت 8 
یه ثبت شـــده  یجی و بیش از 70 نظر ســـال، 5 هزار کرســـی ترو
داشـــتیم. با عقبه مثبتی که شـــورا داشـــت، همان روند را در 
ی ادامه دادیم؛ مثلا بخـــش قابل توجهی  حـــوزه علم و فنـــاور
از ســـند دانش بنیان امنیت غذایی در گذشته کار شده بود 
اما به خاطر اختلافی که نهاد و دســـتگاه ها داشـــتند 4 ســـال 

مسکوت مانده بود. 
مـــن خدمت شـــهید رئیســـی عرض کـــردم که ســـند امنیت 
ی  غذایی یک سند دانش بنیان است. مربوط به علم و فناور
و نیـــز ســـندی فرهنگـــی اســـت و کار شـــورای عالی انقلاب 
فرهنگـــی. ایشـــان قبـــول و اعتمـــاد کـــرد. ما آمدیم و ســـند را 
مجـــددا بازنگری کردیم. بخش های فرهنگی متعددی باید 
بـــه آن اضافـــه می شـــد، بـــا اســـتفاده از عقل جمعـــی اضافه 
کردیـــم. مصـــوب شـــد و  شـــهید رئیســـی آن را ابـــلاغ کرد و در 
یر  مراســـم ســـالگرد شورا، سال گذشته از آن رونمایی شد. وز
ی این سند شد. یکی  ی نیز مامور اجرایی ساز جهادکشاورز
دومـــاه بعـــد از ورود بـــه دبیرخانه میز هـــوش مصنوعی و میز 
ی کوانتوم را راه انداختیم. نگارش سند مواد پیشرفته را  فناور
ی کردیم. درواقع کارهای  آغاز کردیم. میز آمایش را راه انداز
ی اولویت داشـــت،  زمین مانـــده ای که در حوزه علم و فناور
بـــه آن پرداختیـــم. مثلا بحـــث بازنگری نقشـــه جامع علمی 
کشـــور بـــود. بحـــث آمایش ســـرزمینی آموزش عالـــی، بحث 
مهاجـــرت و بحـــث آیین نامه ارتقا مطرح بود. همه این موارد 
را بـــا جدیـــت دنبال کردیم و خیلی از آنها هم به ثمر رســـید. 
مثـــلا ســـند هـــوش مصنوعـــی مصوب شـــد. ســـازمان هوش 
یر  مصنوعـــی هـــم شـــورا مصوب کرد که ســـازمان مســـتقلی ز

ی است.  یاست  جمهور نظر ر
ی شـــورا کارنامه خوبی از  بـــه نظـــرم مـــن در حوزه علـــم و فناور
یادی داشـــته؛ البته نقش  نظـــر راهبردی و راهبری تا حدود ز
راهبـــردی آن از راهبـــری اش قوی تر هم بوده اســـت. در حوزه 
فرهنگـــی - اجتماعـــی، شـــورا یک ســـری اســـناد را کار کـــرد. 
مخصوصـــا اســـناد مـــادر را. یعنی در ســـاحت راهبـــردی باز 
توفیقاتـــی داشـــت. مثلا ســـند نقشـــه مهندســـی فرهنگی در 
دوره هـــای قبـــل تدوین، تصویب و ابلاغ شـــد. در دوره آقای 
ی  روحانی ابلاغ شـــد. مثلا برخی از ســـندها مثل سند معمار
ی کار شده بود اما معطل ماند و به تصویب نرسید  و شهرساز
و ابلاغ نشـــد و اســـناد جزئی تری مثل ســـند موسیقی یا سند 
گر در جلساتی بحث  صنایع دســـتی اصلا کار نشـــده بود یا ا
و گفت وگو شده بود به جمع بندی نرسیده بود. برای بعضی 
مباحـــث مفصـــل وقت گذاشـــته بودند، مثل ســـبک زندگی 
اســـلامی و شـــاید چند جلد محتوا آماده کرده بودند. سال ها 
در شـــورا و در دبیرخانه شـــورا بحث و گفت وگو وجود داشت 

اما به نتیجه نرسیده بود. 
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